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شرق: سی ونهمین جشــنواره بین المللــی فیلم کوتاه تهران به 
دبیــری مهدی آذرپندار از ۲۷ مهر تا دوم آبان برگزار می شــود. 
جشــنواره ای که تبدیل به یکــی از پرحاشــیه ترین رویدادهای 
فرهنگــی روزهای اخیر شــده اســت. تعدادی از فیلم ســازان 
منتخب حاضر در ســی ونهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم 
کوتاه تهران اصــرار به برگزاری این جشــنواره در زمان دیگری 
دارند و مهدی آذرپندار با این تصمیم موافق نیســت و بر ســر 

مواضع خود ایستاده است.
سه شــنبه نوزدهــم مهرماه، هم زمــان با واکنش بســیاری 
از ســینماگران مبنــی بر تحریــم این رویداد هنــری، جمعی از 
فیلم سازان منتخب سی ونهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم 
کوتاه تهران با مهدی آذرپندار دبیر این جشــنواره دیدار کردند و 
دغدغه های خود را پیرامون برگزاری این جشــنواره در شــرایط 
فعلی بیان و اعلام کردند که با توجه به اتفاقات اجتماعی چند 

هفته اخیر، فضا برای شرکت در این رویداد مساعد نیست.
فیلم سازان منتخب حاضر در جلسه خطاب به دبیر جشنواره 
اعــلام کردند که «اگرچه ما به لحاظ قانونی نمی توانیم فیلم ها 
را از برنامه جشــنواره خارج کنیم اما از دبیر ســی ونهمین دوره 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران می خواهیم برگزاری این 

رویداد به تعویق بیفتد».
مهدی آذرپندار نیز پس از شنیدن نظرات فیلم سازان منتخب 
جشــنواره فیلم کوتاه تهران اعلام کرد که جشــنواره ۳۸ دوره، 
بدون تعطیلی و جابه جایی برگزار شــده اســت و ما میراث دار 
خانواده بزرگ فیلم کوتاه کشــور و این ۳۸ دوره هستیم بنابراین 
وظیفه داریم جشــنواره را در موعد مقرر برگزار کنیم، کما اینکه 
در فــراز و فرودهای مختلف ســالیان قبل نیز این جشــنواره و 
جشنواره های حقیقت و فجر برگزار شده؛ چراکه این جشنواره ها 
تجلــی حضور فیلم هایی اســت که از اعتقاد فیلم سازان شــان 
نشئت می گیرد و بسیاری از این آثار، حال و هوای همین جامعه 
را منتقل می کنند. جابه جایی زمان جشــنواره به معنای تلاقی 
زمانــی با جشــنواره ها و رویدادهای دیگری اســت که در واقع 
ممکن اســت به برگزارنشدن جشنواره منجر شود. ضمن اینکه 

کسی از آینده این اتفاقات و شدت و ضعف آن نیز خبر ندارد.
از ســوی دیگر برخــی از چهره هایی که به عنوان اســتادان 
نشســت های تخصصی «۳۹-۲۰» این جشــنواره معرفی شده 
بودنــد، از حضور در کارگاه های آموزشــی انصــراف داده و به 
شــیوه های مختلف که بیشــتر اظهارنظر در صفحات شخصی 
است، تصمیم شــان را به اطلاع عموم رســانده و نامشان را از 

لیســت بلندبالای حضور در کارگاه های آموزشــی خط زدند و 
برخی از فیلم ســازان مخالف نمایش آثارشــان در این دوره از 

جشنواره هستند.
انجمــن فیلــم کوتاه نیــز در بیانیــه ای در مــورد برگزاری 
ســی ونهمین جشــنواره فیلم کوتاه تهران نوشــت: «روزهای 
پرالتهابــی را می گذرانیم که حال همه مــردم را دگرگون کرده 
و هنوز خشونت و تلخیِ اتفاقات، کاهش نیافته است. اتفاقات 
رخ داده در یک  ماه گذشته لحظه های سیاهی در حافظه بصری 
ما ایجاد کرده که زیبایی هیــچ فیلمی توان کم رنگ کردن آن را 
ندارد. شهر رنگ دیگری دارد و آدم ها چهره  ای دیگری. ما همه 

سوگواریم.
انجمــن فیلم کوتاه ایــران دو هفته قبل طی جلســه ای با 
آقای آذرپندار، دبیر محترم ســی ونهمین جشــنواره فیلم کوتاه 
تهران درخواست تغییر زمان جشنواره را مطرح کرد و همان جا 
عدم همکاری ایســفا در ایــن دوره را اعلام کرد. دلایل این عدم 
همکاری بیش از هر چیز ناظر بر شــرایط بســیار تلخ این روزها 
بود. با نزدیک شــدن تقویم جشــنواره و تردید فیلم سازان برای 
حضور، طی نامه ای رســمی بار دیگر درخواست قبلی مبنی بر 
عدم برگزاری در مقطع کنونی را به دبیر جشــنواره اعلام شــد. 
درخواست جمعی از فیلم سازان حاضر در بخش مسابقه نیز با 
همان پاسخ از پیش تعیین شده  مواجه شد. در حالی که پیش تر 
همین شرایط ملتهب و غیرعادی جامعه، برگزارکنندگان را وادار 

به تغییر مکان جشنواره کرده بود.
انصــراف بعضــی از میهمانــان داخلی و خارجــی و عدم 
پذیــرش داوری از ســوی برخی از فیلم ســازان نیــز تأییدی بر 
شرایط غیرعادی این روزها بوده اســت. ما عمیقا نگران تفرقه 
ایجادشــده در جامعه فیلم کوتاه و برگزاری جشنواره با شرایط 
امنیتی هســتیم که نتیجه عدم لغو برگزاری جشــنواره در این 

زمان است.
بگذارید شــفاف بگوییم «شما» در این خانه میهمان هستید 
و مــا میزبان. این توهــم میزبانــی از اهالی فیلم کوتــاه را به 
واقعیت میهمان بودنِ یکی دو دوره ای تغییر دهید. از گذشــته 
درس بگیرید که جشنواره فیلم کوتاه تهران، میراث دار فیلم ها، 
تماشــاگران و فیلم ســازان این سرزمین اســت و نه مدیرانش. 
برگزاری جشنواره در این روزهای تلخ بدون صاحبان واقعی اش 
غــم واره ای بیش نخواهــد بود. دیدن و شــنیدن صدای همین 
تعداد معترض هم کافی است تا هر تصمیم گیرنده ای را مجاب 
بــه عدم برگزاری در مقطع کنونی کند، مگر اینکه دلایل دیگری 

غیر از فیلم کوتاه و فیلم سازانش اولویت داشته باشد».
روز گذشته یکشــنبه ۲۴ مهر مهدی آذرپندار برای دومین بار 
مقابل اصحاب رسانه نشست تا این بار صریح تر از مواضع خود 

به عنوان دبیر جشنواره صحبت کند.
آذرپنــدار با اشــاره بــه تحریم جشــنواره توســط برخی از 
فیلم ســازان گفــت: «اتفاقات اخیــر که افتاد از یــک جایی به 
بعد دوســتان به نتایجی رســیدند که شــاید برگزاری جشنواره 
در شــرایط فعلی کار درستی نباشــد. بحث از اینجا شروع شد 
کــه عده ای تبلیغات ما برای برگزاری را نمادی از عادی ســازی 
اوضاع پنداشــتند و فضاســازی هایی شروع شــد. قبل از اینکه 
این انصراف ها شــروع شود فضا ملتهب تر بود اما خبر انصراف 
کســی به ما نرسیده بود اما از هفته گذشــته این تلقی را مبنی 
بر اینکه برگزاری جشــنواره به معنای عادی ســازی امور است، 
در اذهان ایجاد کردند. همیشــه می گفتم جشنواره یک رویداد 
مستقل است اما چه اتفاقی افتاد که گفتند این رویداد حاکمیتی 
اســت. حتما شرایط غیرعادی و ســختی برای تماشای فیلم و 
تبلیغ فیلم ها داریم ما هم این طور فکر می کنیم. من جمهوری 
اســلامی را حرم می دانم و در این ایــام ناراحتم. هر طرف این 
طیف بایســتید می بینیــد اتفاقات خوشــایند نیســت. از زاویه 
نگرانی برای جمهوری اســلامی هم ببینید، متوجه می شــوید 
شــرایط خوب نیست. آیا در همه شــئون حدی از این رخدادها 
رخ داده اســت یا نه؟ خیلی از چیزها تعطیل نشــده است، اگر 
قرار باشد جشنواره تحت الشعاع این اتفاقات تعطیل شود ننگ 
بزرگی است که زیر بارش نمی روم. تعطیلی این جشنواره اتفاق 
مناسبی نیســت، گرفتن این تریبون محدود برای جوانان خوب 
نیســت، اگر باور داریم جوانان فیلم ساخته اند و آثارشان بازتاب 
جامعه اســت پس نمایش این فیلم ها تناقضی با اتفاقات اخیر 

ندارد».
او در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: «تمام بحث ما 
در جلسات با فیلم ســازان این بوده که به زمان بندی و اجماع 
برســیم. آیا کسی پیش بینی از شــرایطی دارد که اوضاع بهتر 
شــود و بعدا با حال بهتر فیلم ببینیم؟ ما این را به فیلم سازان 
هم گفته ایم. درِ اتاق من در انجمن همیشــه به روی دوستان 
باز اســت. این گفت وگوها برای این نیســت که فقط ما حرف 
بزنیــم. انصراف هــا در شــرایطی پیش آمد که مــا فیلم ها را 
انتخاب کردیم از این رو انصراف ها غیرقانونی است. به دیوان 
گفتیم درخواست مکتوب بدهند. وقتی این درخواست ها رسید 
در دبیرخانــه تصمیــم می گیریم؛ تا حــالا دو فیلم به صورت 

مکتوب پیشــنهاد دادند که یکی تجربی و یکی داستانی است. 
دو ســه نفر گفتند از داوری انصــراف می دهند، عمده بچه ها 
گفتند از حضور در جشــنواره انصــراف می دهند. من با خیلی 
از افراد ســعی کردم گفت وگو کنم، گفت وگوی طولانی ای هم 
داشتم اما رأی اکثریت هنوز با کسانی است که می خواهند در 
جشنواره باشند. هر یک فیلمی که کنار می کشد غم انگیز است 
به ویژه وقتــی با آنها صحبت کنید و بدانید در چه شــرایطی 
کنار کشــیده اند. متن انصراف آنهــا را بخوانید و ببینید در چه 
شــرایط ناراحت کننده ای کنار کشیده اند. فشار روی این بچه ها 
زیاد است. دوستان پرســیدند آیا این تصمیم تبعاتی دارد؟ به 
اندازه ای که من باید بگویم، می گویم که هیچ تبعاتی نخواهد 
داشــت چون می دانم تحت فشار این کار را کرده اند. خیلی  از 
آنها تهدیدهایی شــده اند که حس می کنند آینده فیلم ســازی 
آنها ممکن اســت تحت الشــعاع قرار بگیــرد گرچه برخی از 
آنها مســتقل تصمیم گرفتند اما از آنها پرســیدم پس چرا در 
شــرایط ملتهب تر این انتخاب رخ نداد. برخی به آنها زنگ زده 
بودنــد و تهدید کرده بودند مثلا تدوینگری هارد فیلم را گرفته 
و گفتــه بود اگر انصراف ندهید هــارد را پس نمی دهم. من از 
شما خواهش می کنم این بچه ها را حتی نقد هم نکنید چون 
می دانــم تحت چه شــرایطی چنین تصمیمــی گرفته بودند. 
به من انتقاد کنید، این فیلم ســازان در شــرایط ســخت فیلم 
ساخته بودند. فیلم سازان دارند فحش می خورند و این خیلی 
تلخ اســت اما از آن ســو فکر می کنم عدم برگزاری جشنواره 
اتفاق تلخ تری اســت. ما از تعویق نگرانیم چون ممکن است 
مقدمه ای برای برگزارنشدن جشــنواره باشد، تقویم سینمایی 
فشــرده اســت و تعویق به راحتی ممکن نیســت. ما میزبان 
نیســتیم ما هم میهمان هستیم. از دوستان میزبان می خواهم 
اگر کسی به لوگوی این جشنواره خون پاشید از جشنواره دفاع 
کنید. می شد تصویر خون به لوگو را پیگیری قانونی کرد اما ما 
قائل به گفت وگو هستیم. این انصراف ها گرچه جدی است اما 
تا روز آخر تلاش می کنیم دوســتان در جشنواره حضور داشته 
باشــند. آن روزی که نتوانیم دور هم جمع شــویم و صحبت 
کنیــم روز خطرناکی اســت. برخی می گوینــد تریبون دادن به 
فیلم ســازان خطرناک اســت امــا من از صحبت نکــردن آنها 
می ترسم، فضای جشنواره قرار نیست امنیتی شود چون برای 
یکی دو اتفاقی که قرار اســت بیفتد نباید کلیت جشــنواره را 

تعطیل کرد».
هدف از برگزاری جشنواره توجه به فیلم کوتاه و سینما نیست
هادی علی پناه، مؤسس و سردبیر سایت «فیدان»، با اشاره به 
حواشی اخیر جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران به «شرق» 
گفت: «بحث اصلی حواشــی اخیر، بر سر استفاده ای است که 
قرار است از چنین رویدادی برای روند عادی سازی شرایط انجام 
شود و به نوعی نشان داده شود که اتفاق خاصی نیفتاده و امور 
به شکل همیشگی و عادی ادامه داده می شود. درصد زیادی از 
مخاطبان این جشنواره هم جوان هستند و حداقل در مدت زمان 
برگزاری این رویداد هنری درگیر جشنواره خواهند بود. از طرف 
دیگر در دو، ســه ســال گذشته در جشــنواره فیلم کوتاه تهران 
یک سری نگاه حاکمیتی یا حتی امنیتی حس می شود. حتی اگر 
مصاحبه ای را که دبیر سال قبل جشنواره با رئیس هیئت مدیره 
ایسفا در شبکه ای تلویزیونی انجام داد، ببینید، متوجه می شوید 
که دایره واژگانی که از ســوی دبیر استفاده می شد، نگران کننده 
بود. مصاحبه ای که متأســفانه جامعه فیلم کوتاه هم خیلی به 
این دایره واژگان حساســیت نشــان نداد. امسال رفتار، سابقه و 
رزومه مدیران و شــورای سیاست گذاری جشنواره نشان داد که 
هدف از برگزاری جشــنواره برای این افراد توجه به فیلم کوتاه 

و سینما نیست».
او در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: «شعارهایی از این 
دست که در جشنواره سعی شده تا به سینمای ژانر توجه شود، 
به نظرم یک سرپوش ســاده و استفاده از لغاتی است که برای 
بچه های فیلم کوتاه می تواند جذاب باشــد؛ اما در عمل چنین 
اتفاقی قرار نیســت رخ دهد. به نظر من ظاهر سازی برای اتفاق 
اصلی اســت که مثلا ما یک سری فیلم ژانر را در جشنواره نشان 
بدهیم؛ ولی در اصل فیلم هایی با موضوع اجتماعی که درصد 
غالب سینمای ایران را شامل می شود، به این بهانه کنار بگذاریم 

یا تعدیلش کنیم».
علی پنــاه ادامه داد: «اســتفاده از دایــره واژگانی که ممکن 
است به مذاق فیلم سازان فیلم کوتاه و افرادی که درگیر فضای 
ســینما و فیلم کوتاه هستند، خوش بیاید هم به نظرم سرپوش 
ساده برای پوشاندن سانسور و حذف فیلم هایی است که امکان 
نمایش در جشنواره را ندارند. بحثی همیشگی بین فیلم سازان 
و صاحبــان جشــنواره وجــود دارد که بخشــی از آن در بیانیه 
اخیر انجمن صنفی فیلم کوتاه منتشــر شد که می توانیم حس 
کنیم همواره فیلم ســازان مدعی این هستند که جشنواره برای 
آنهاست و از ســویی دیگر، برگزارکننده همیشه ادعای میزبانی 
دارد. این کشمکش طبیعی است و در بسیاری از مواقع درست 
است. همان طورکه در بیانیه به درستی اشاره شده است. میزبان 

اصلی جشنواره فیلم سازان و فیلم های آنهاست و اگر بخواهیم 
ســمت یکی از این دو طرف را بگیریم، طبعا فیلم ســازان تأثیر 

بیشتری در برگزاری یک جشنواره دارند».
او افزود: «اگر مدیریت استانداردتری اتفاق بیفتد و جشنواره 
تخصصی تر و در راستای پرورش سینما و فیلم کوتاه برگزار شود 
و این کفه ترازو میزان تر شــود، شــاهد اتفاقات بهتری خواهیم 
بــود؛ اما نکته ای که هر دو گروه به آن توجه نمی کنند و اتفاقی 
بزرگ تــر از بحث و جدل های بین فیلم ســازان و برگزارکنندگان 
اســت، مخاطبان جشــنواره هســتند. هیچ وقت آمار رســمی 
درســتی از تعداد مخاطبان جشــنواره اعلام نشده؛ اما معمولا 
رقمی بین ۱۰، ۱۵ هزار نفر مخاطب جشــنواره هستند. این رقم 
را با توجه به آمارهایی که چند ســال پیــش یکی، دو بار اعلام 
شــد، در نظر بگیریم. فرض کنیم بخــش زیادی از مخاطبان به 
شکل مســتقیم و غیرمســتقیم در چند روز اخیر اعلام کرده اند 
که به جشــنواره نخواهنــد آمد. حتی اگر تعداد فیلم ســازانی 
که فیلم ها را از جشــنواره بیرون کشــیدند یا اعلام می کنند که 
فیلم های شــان حذف شود یا حتی اگر جشنواره با قراردادن یک 
قانون غیراســتاندارد در فراخوانش اعــلام کند که ما فیلم ها را 
حــذف نخواهیم کرد و حتی با وجود مخالفت فیلم ســازان در 
واقع حق معنــوی و مادی فیلم ها را با این کار نقض کنند، باید 
به این مورد توجه کرد که مخاطبان جشنواره اعلام می کنند که 
به جشــنواره نخواهند آمد و در نهایت اتفاقی که رخ می دهد، 
این اســت که فیلم ســازان و جشــنواره با فیلم ها در جشنواره 
تنها می مانند و من فکر می کنم امســال جشنواره بسیار خلوت 
خواهد بــود و عملا وجاهت برگزاری نــدارد؛ چرا که در نهایت 
فیلم ســازان تمایل دارند فیلم ها را با مخاطــب ببینند؛ چرا که 
خودشــان و رفقای فیلم سازشــان فیلم ها را دیده اند و از طرف 
دیگر جشنواره هم نیاز به مخاطب دارد و سالن ها باید پر شوند. 
اگر در نظر بگیریم که جشــنواره به صورت ســالم برگزار شود، 
باید سالن ها شــاهد تعداد درخور توجهی مخاطب باشدن. فکر 
می کنم امسال این اتفاق ممکن نیست. در حال حاضر بسیاری از 
افرادی که دو طرف فیلم ساز و برگزار کننده هستند، خیلی به این 
موضوع توجه نمی کنند و به نظرم برگزاری این رویداد از طرف 

تیم مدیریتی یک نوع لج بازی محسوب می شود».
در  این موقعیت هر تصمیمی محترم است

صمد قربان زاده که امســال با فیلم «سریشــوک» در بخش 
داســتانی و فیلم های اقتباسی جشنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهــران حضور دارد، درباره موجــی از تحریم ها، علیه این دوره 
از جشــنواره به «شرق» گفت: «ابتدا باید به این نکته توجه کرد 
که به هر حال جشــنواره قانونی دارد و همه فیلم سازان حاضر 
در ایــن رویداد هنری شــرایط حضــور در آن را پذیرفته و بعد 
شــرکت کرده اند و همین قوانین به فیلم ساز اجازه نمی دهد که 
بعد از شــرکت در جشــنواره، مانع از نمایش فیلم شود و فیلم 
تهیه کننــده ای دارد که در ابتدا اجازه او برای این اقدام شــرط 

است».
او در بخــش دیگــری از صحبت هایش گفــت: «به عنوان 
کارگــردان فیلم اولــی، علاقه منــد به حضور در این جشــنواره 
هســتم. من قبل از اعتراضات اخیر فیلــم را آپلود کردم و فکر 
می کنم برای همه ما، از هفته ها قبل پیش بینی چنین شــرایطی 
ســخت بود. به هر حال برای من به عنوان فیلم ســازی که تازه 
کارش را شروع کرده، علاقه مندم در این جشنواره حضور داشته 

باشم و مشکلی از این بابت ندارم و انصراف ندادم».
قربــان زاده ادامه داد: «یــک ماه پیش کیوریتور نمایشــگاه 
عکســی بــودم و به دنبــال اعتراضــات اخیر گالــری برگزاری 
نمایشــگاه تعطیل شد. الان در شــرایطی هستیم که بسیاری از 
فعالیت های هنری نیمه تعطیل یا تعطیل شده اند. من مخالف 
چنین رویکری مبنی بر تعطیلی فضاهای فرهنگی هســتم، این 
اظهار نظر به معنی غلتیدن به ســمت خاصی نیســت. کاملا 
مســتقل نظرم را ابراز می کنم و فکر می کنم رویدادهای هنری 
و فرهنگــی بهترین مکان برای بیان نظرات و دیدگاه ها اســت. 
طبیعی اســت که هر فردی نظر خاص خودش را دارد و در این 

موقعیت هر تصمیمی محترم است».
او در پاســخ به این پرســش که در ســال های اخیر حواشی 
بســیاری دربــاره برگزاری جشــنواره فیلم کوتاه تهــران وجود 
داشــته که یکی از مهم ترین آنها اعمال سلیقه در انتخاب آثار 
برای شــرکت در جشنواره بوده و امسال جشنواره از نظر او چه 
حال و هوایــی دارد؟ گفــت: «از ابتدا در بخش تجربی شــرکت 
کردم و فکــر نمی کردم فیلم برای حضور در بخش داســتانی 
انتخاب شــود. نــه اینکه فیلم موضــوع عجیبــی دارد؛ بلکه 
احساس می کردم نوع نگاه جاری در فیلم مورد پسند جشنواره 
فیلم کوتاه نیست؛ اما انتخاب شد و برایم جالب بود که نگاهی 
کمی متفاوت تر می تواند در لیست انتخاب های جشنواره باشد. 
در کل احســاس می کنم جشنواره امســال کمی متنوع تر است 
و انتخاب و رویکرد هیئت انتخاب دســت کم نســبت به ســال 
گذشته متفاوت تر شده است و سعی کرده اند سلایق گوناگون را 

پوشش دهند».

علی بیغش
۱)  جنبش های اجتماعی؛ همزاد دولت ها

جانســتون در ایــن کتاب تأکید می کند کــه جنبش ها را باید 
همزاد دولت های مدرن دانســت. به عبارت دیگر، ظهور دولت 
مدرن هم زمان با بازیگر مهــم و پیچیده و ماندگار دیگری بوده 
اســت به نام جنبش اجتماعی معاصر. جنبش های اجتماعی 

همواره در بســتر دولت ها به وقــوع می پیوندند؛ 
رابطه ای دوسویه و پویا دارند و بر یکدیگر فشار را 
وارد می کنند. مسئله این  است که اغلب نخبگان 
سیاســی قدرت را بــه راحتی واگــذار نمی کنند. 
درنتیجه شکل گیری بســیج های مردمی در طول 
تاریخ، جهت در معرض تماس قراردادن نخبگان 
بــا مردم عــادی و طــرح مطالبــات جامعه یک 

ضرورت بوده است.
۲)  ماهیت جاج ها و هویت های ضداستقرار

و  زمانــی  منظــر  از  را می تــوان  جنبش هــا 

موضوعی در دو دســته قدیم و جدید جای داد. بهترین مثال از 
جنبش های قدیمی، جنبش های کارگری اســت که در آن تضاد 
و نزاع بر ســر مالکیت دســتمزدها، امنیت، مزایا و شرایط کاری 
برای اعضای طبقه کارگر موضوعاتی بنیادین است. اما در نیمه 
دوم قرن بیستم جنبش های جدیدی شکل  گرفته اند که چندان 
نمی توان با تضاد منافع تحلیلشــان کرد. در جنبش های جدید 
(جاج)، بخش قابل توجهی از افراد طبقه متوسط 
و تحصیل کرده انــد و حــول زمینه های محیطی، 
حقوق زنان، حقــوق حیوانات قوام پیدا می کنند. 
این جنبش ها در زمینه هایی مرتبط با سبک زندگی 
و سیاســت های هویتی شکل  گرفته اند. به عنوان 
مثال جنبش  هیپی هــا در دهه ۱۹۶۰، نمونه ای از 
ادغــام هویتی و ابتکار در ســبک زندگی در میان 
جوانان نســل بــود و هیچ ربطی به تقســیمات 
طبقاتی و نابرابری نداشــت. نوع لباس پوشیدن، 
کدهای رفتاری و ترتیبات زندگی را از نشــانه های 

هویــت ضداســتقراری آنها قلمــداد می کننــد. جاج ها رابطه 
روشنی با موقعیت ساختاری مشارکت کنندگان خود در جامعه 

ندارند.
۳) مصنوعات جنبش های اجتماعی

۱-۳) متن های جمعی، از مانیفست  تا روایت
مصنوعــات فرهنگی نقش مهمــی در فرایندهای بســیج 
ایفــا می کنند. مفهوم مصنــوع به معنی تولیــدات انضمامی، 
اغلب مادی و فرهنگی مثل موســیقی، شــعر، ادبیــات، تئاتر، 
اپرا و هنرهای تجســمی اســت. مصنوعات می توانند در غالب 
متن های گفتاری و نوشــتاری باشــند. متن ها می توانند از بیانیه 
و مانیفســت، تا شعارها، تراکت ها، داستان ها و روایت ها را دربر 
بگیرند. مانیفســت ها به خوبی نشــان دهنده آگاهی اجتماعی 
افراد نســبت به موقعیت خود و بازنمایی کننده هویت جمعی 
هستند. به عنوان نمونه مانیفســت چاپی اعضای گروه زندگی 
نکبتی جمعی پانکی- آنارشیســتی را نشــان می دهد که مثال 
خوبی برای نشان دادن یکی از جاج های مبتنی بر سبک زندگی 

اســت. این مانیفست ها با بیاناتی حاکی از هویت آغاز می شود. 
جانســتون اشــاره می کند که اخیرا توجه به داســتان هایی که 
مشــارکت کنندگان و فعــالان روایت می کنند، رشــد فزاینده ای 
داشته است. روایت ها به شــکل خاصی قدرتمندند و مناظری 
را به تصویر می کشــند که موجب انجام کنش هایی می شوند و 

تنش ها را به اوج می رسانند.
۲-۳) ترانه بازی  و انســانی که در اعتراض، آوازخوان بهتری 

است
موســیقی و ترانه در بســیاری از جنبش های بــزرگ مانند 
جنبــش کارگــری، حقــوق مدنــی، سوسیالیســم در شــیلی، 
جنبش های مختلف قومــی- ملی گرایانه و نمایش های پانکی 
آنارشیستی عاملی مطرح بوده است. موسیقی نه تنها می تواند 

عامــل ایجادکننــده هویت جمعــی و عامل 
انتقــال اطلاعــات و حفظ ســنت ها باشــد، 
می تواند عامل یکپارچه ســاز پرفورمنس های 
نوظهور جنبش نیز باشــد. بــه طور معمول 
در مراحــل اولیــه رشــد جنبــش، تولیدات 
هنری اغلب به شــکل عنصر مرکزی فرهنگ 

مخالفان درمی آیند.
۴) کدام جنبش ها موفق ترند؟

جانســتون در ایــن کتــاب از متغیرهای 
مهمــی در جهت دوام جنبش هــا رونمایی 

می کنــد. اولیــن نکته مهــم در ارتبــاط با رابطــه جنبش ها با 
گروه هــا و سازمان هاســت. جنبش هــا زمانــی موفق ترند که 
فراتر از ســازمان ها و گروه ها باشــند و خــود را بدان ها محدود 
نکننــد. نکته بعدی مربوط به ســاحت معطوف به ارزش های 
کنشــگران است. نکته ســوم نیز به فضای مرتبط با پرفورمنس 
یعنی حوزه های کنش جمعی که از سوی کنشگران به نمایش 

گذاشته می شد برمی گردد.
ایــن کتاب بــه دانشــجویان علــوم اجتماعــی و علاقه مندان 
بــه مطالعــه در حوزه های جامعه شناســی سیاســی (بــه ویژه 
جامعه شناسی انقلاب)، جامعه شناسی تاریخی و ارتباطات توصیه 
می شــود. کتاب چندان به زبان فنی و تخصصی نوشــته نشــده و 

خواندن آن برای افراد با سطح سواد معمول نیز قابل فهم است.
چاپ چهــارم کتاب «جنبــش اجتماعی 
چیســت؟» اثر هنــک جانســتون و ترجمه 
سعید کشــاورزی و مریم کریمی توسط نشر 
ثالث در ۲۵۰ صفحه منتشــر شــده اســت. 
برای تهیه کتــاب می توانید از طریق صفحه 
اینســتاگرام برگ بــرگ اقدام کنیــد. برگ برگ 
رســانه تخصصی در حوزه کتاب است که در 
شــبکه های اجتماعی به معرفی و نقد کتاب 
می پردازد. برای پیوستن به صفحه برگ برگ، 

بارکد زیر را اسکن کنید.

معرفی کتاب  «جنبش اجتماعی چیست؟»

«شرق» حواشی اخیر  برگزاری سی ونهمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران  را  بررسی می کند
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